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Benvolguts “quasi ex-alumnes”, pares i familiars, professors i autoritats 

acadèmiques, bona tarda a tothom. 

En primer lloc voldria agrair a les autoritats del Campus per haver-me 

proposat com a padrí institucional de la vostra promoció, la II Promoció de 

Graduats en Ciència i Tecnologia dels Aliments de la Universitat de 

Barcelona. Per mi es una satisfacció poder apadrinar tants “companys” 

que desenvoluparan la seva activitat professional a la industria 

alimentària, sector en el jo personalment hi he dedicat 30 anys. 

Heu passat 4 anys a la Universitat, i aquesta us ha format des de un punt 

de vista tècnic i com a persones. Sou Graduats en Ciència i Tecnologia dels 

Aliments. Aquesta fita l’heu aconseguida amb molt esforç, vostre i de les 

vostres famílies. Ara esteu en disposició d’entrar a formar part del món 

laboral, en l’àmbit de l’empresa agroalimentària o de serveis relacionats 

amb l’alimentació i tornar a la societat el que ella us ha ofert per poder 

estudiar durant aquests 4 anys. 

Voldria també aprofitar aquest acte per reconèixer l’esforç i dedicació que 

els diferents Professors, personal d’Administració i Serveis i autoritats 

acadèmiques, i especialment a la Cap d’Estudis, perquè cada any una nova 

promoció d’estudiants es converteixi en un grup de professionals 

preparats per enfrontar-se al món exterior. 

Sou la II Promoció, i això vol dir que heu sofert en gran manera els 

inconvenients de la posta en marxa d’aquest ensenyament. Sens dubte la 

solució a problemàtiques sorgides i les vostres aportacions faran que 

properes promocions puguin gaudir de millores a la seva estància entre 

nosaltres.  

Com a representant del sector agroalimentari, en aquest acte, no us vull 

parlar d’economia global, ni de crisi econòmica, no perquè no siguin 

temes cabdals avui, si no perquè voldria compartir amb vosaltres temes 

més propers al sector en el que vosaltres vareu decidir, un dia, de poder 

treballar-hi i desenvolupar-vos-hi professionalment. 

En primer lloc, us donaré unes xifres, no gaires, però que crec son 

interessants de recordar. 
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La industria d’alimentació i begudes espanyola es el primer sector 

industrial de l’economia espanyola, representa el 2,4% del PIB i ocupa el 

quart lloc en valor de vendes de la UE en el sector agroalimentari, després 

d’Alemanya, França i Itàlia i el 8è lloc mundial. Això ja us dona una idea de 

la importància que té en el nostre país. 

En efecte i segons les últimes dades publicades, a Espanya representa: 

• un 20,6% de les vendes de productes, amb un total de més de 93 

mil milions d’euros 

• un 20,5% de persones ocupades, amb un total de quasi 400 mil 

persones 

• un 16,8 % del valor afegit de la indústria 

• 24.000 milions d’euros en exportacions (un 28% de les vendes 

totals) i amb una tendència creixent. 

Cal també remarcar que ha sigut un dels sectors que més han resistit la 

crisi amb caigudes inferiors a la resta de sectors. 

Com a subsectors més importants en quan a facturació tenim: 

Industries càrnies amb més d’un 22% 

Pa, pastes alimentoses, midons i derivats 11% 

Begudes 10% 

Alimentació animal, greixos i olis i industries làcties entre un 9 i un 10% 

cada sector. 

També cal remarcar que una característica important de la industria 

agroalimentària a Espanya, en comparació amb altres països es que 

disposem de moltes empreses (més de 28 mil), de les quals un 80% son 

autònoms o no arriben a 10 empleats. Només un 3,4% supera els 50 

empleats.  

Catalunya amb un 12% de les empreses agroalimentàries, és la primera 

regió d’Espanya en vendes de la industria agroalimentària. Representa un 

23%, seguit d’Andalusia (13%) i Castella i Lleó (10%). 
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Les industries alimentàries s’han anat tecnificant amb el temps. Primer 

eren Mestres de l’ofici, després es començaren a contractar farmacèutics, 

veterinaris, químics, biòlegs, enginyers. Avui les empreses poden disposar 

d’uns titulats superiors especialitzats en Ciència i Tecnologia dels 

Aliments, que sou vosaltres !!!. Les empreses volen els millors 

professionals per cobrir les necessitats que tenen. Haureu de competir 

amb altres professionals, però sens dubte teniu l’avantatge del vostre 

perfil acadèmic. Aprofiteu-lo !!!!! 

L’atomització de la industria agroalimentària en el nostre país, a que he fet 

referència abans, fa que les necessitats de personal qualificat siguin tant 

en personal polivalent com amb professionals especialistes. Les grans 

empreses busquen especialistes, però les petites i mitjanes busquen 

professionals que els hi resolguin els problemes….. 

El vostre perfil es molt adient pel sector agroalimentari ja que: 

� Esteu formats en tot el relacionat amb els aliments 

� Amb molts més coneixements d’alimentació i nutrició que altres 

titulats superiors 

� Amb una visió global, demanda de les empreses petites i mitjanes 

� Amb coneixements específics per aportar a àrees concretes 

d’indústries grans: 

o Qualitat. Gestió, Control, Assegurament, Normes ISO-9000, 

etc 

o Seguretat alimentària: Riscos, APPCC, contaminants, 

al·lèrgens, toxicologia, normes 22000, etc 

o Laboratori: Físic, Químic, microbiològic, sensorial 

o I+D: Formulacions pilot, industrialització, processos 

d’innovació 

o Legal-Tècnic: Etiquetatge, legislacions aplicables 

o Nutrició: Disseny nutricional de productes, aliments 

funcionals, informació nutricional 

o Producció-Fabricació: Planificació, supervisió 
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� Però heu de ser conscients de les vostres capacitats i formació ja 

que hi ha tasques, com marketing, vendes, cadena de subministres, 

enginyeria, fiances, RRHH,  per les que altres professionals són, en 

principi, més adients: 

Un altre aspecte que volia compartir es que ara que entrareu en el món 

laboral, no us oblideu de la Universitat. La Universitat us pot seguir 

ajudant, no només en formació postgrau, si no col·laborant amb vosaltres 

en les empreses a on esteu. La col·laboració Universitat-Empresa es un 

pilar fonamental del desenvolupament i creixement econòmic i inclou la 

realització de projectes de recerca conjunts, intercanvi de coneixement i 

experiències, treballs de recerca concrets, serveis, practiques i formació 

en empreses, doctorats en empreses, participació del mon empresarial en 

la docència, etc. Aquest apropament o engranatge entre Universitat-

Empresa avui comença a ésser una realitat, encara millorable, i fa que els 

objectius d’ambdues institucions conflueixin, es a dir, que les empreses 

sàpiguen explicar a les universitats quines són la formació dels estudiants i 

recerca que necessiten i la Universitat dissenyi els seus Plans d’Estudi i 

enfoqui la seva Recerca en funció d’aquestes necessitats. Només així es 

poden obtenir resultats que aportin  valor a la societat i que al final facin 

que la societat avanci. 

Personalment, jo he tingut el privilegi de poder compartir en la meva vida 

professional la Universitat i l’Empresa i us puc dir que els estudis i la 

recerca d’aquest Campus d’Alimentació estan enfocats en aquesta 

direcció i us demano a vosaltres, que ara acabeu els estudis i començareu 

a desenvolupar la vostra activitat professional, que aprofiteu aquesta 

relació que us ajudarà a créixer professionalment i ajudarà al país al seu 

desenvolupament. 

Per últim, només em resta felicitar-vos a tots vosaltres, membres de la II 

Promoció de Graduats en Ciència i Tecnologia dels Aliments de la 

Universitat de Barcelona, desitjar-vos molta sort i èxits professionals i 

oferir-me en allò que us pugui ajudar en un futur. 


